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Referat 

Møde i Rådet for Energieffektiv Omstilling (REO) d. 5. 

september 2023 kl. 09:00-12:00 
Mødet blev afholdt i Energistyrelsen, Carsten Niebuhrs Gade 43, 1577 København 

 

Deltagere: 

Rådet for Energieffektiv Omstilling: 

1. Gunde Odgaard  Formand 

2. Nethe Veje Laursen CONCITO 

3. Rune Dybvad Simonsen Dansk Erhverv  

4. Louis Konstantyner Dansk Industri  

5. Michael Mücke Jensen Drivkraft Danmark 

6. Dorte Nørregaard Larsen Energiforum Danmark 

7. Henrik W. Petersen Fagbevægelsens Hovedorganisation 

8. Kern Lærkholm Petersen Forbrugerrådet TÆNK 

9. Niels Bahnsen  Foreningen af Rådgivende Ingeniører 

10. Martin Dam Wied  Green Power Denmark 

11. Isak Dyrløv Klindt  Kommunernes Landsforening 

12. Simon Horsholt  Landbrug & Fødevarer 

13. Julie B. Abrahams  Rådet for Grøn Omstilling 

14. Anders Gerhard Jørgensen SYNERGI  

15. Halfdan Willads Lehrmann SYNERGI  

16. Maria Christina Rizzo TEKNIQ Arbejdsgiverne 

17. Lennart Østergaard VELTEK 

Energistyrelsen (ENS)/KEFM’s departement (KEFM): 

1. Vincent Rudnicki  ENS 

2. Rasmus Tengvad  ENS 

3. Rikke Reumert Schaltz ENS 

4. Laura H. Arildsbo  ENS 

5. Niels Nepper-Christensen ENS 

6. Louise Kastrup  ENS 

7. Line Victoria Blirup Jensen ENS 

8. Nina H. Hilbard  ENS 

9. Signe Marie Enghave ENS 

10. Katrine Elkjær  ENS 

11. Christian Hjelm Dybro KEFM 

12. Sofia Hemmingsen KEFM 

13. Jens Christian R. Olsen KEFM 

14. Sune F. Jørgensen ENS (ref.) ENS 

 

Eksterne: 

1. Trygve Skjøtskift  IBM 

Afbud: 

1. Lea Trier Krøll  BAT-kartellet 

2. Marianne Ladekarl Thygesen  Dansk Erhverv  
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3. Tine Skovlund  Dansk Fjernvarme  

4. Elly Kjems Hove  Dansk Industri 

5. Kirstine Brøgger Jensen Danske Arkitektvirksomheder 

6. Anders Millgaard  De Frie Energiselskaber 

7. Jan Ellebye  EjendomDanmark  

8. Majbritt Juul  Foreningen af Rådgivende Ingeniører 

9. Helene Dyrhauge  Roskilde Universitet  

10. Hanne Elsner  SMVdanmark  

11. Katrine Bjerre M. Eriksen SYNERGI  

12. Gunnar B. Olesen  VedvarendeEnergi 

13. Brian Vad Mathiesen Aalborg Universitet 

1. Velkommen v/ formand Gunde Odgaard 
Formanden bød velkommen og orienterede om dagens agenda.  

 

Formandens møde med KEF-ministeren d. 25. august 

Formanden berettede om et godt møde med ministeren. Rådets hidtidige og 

kommende arbejde blev drøftet. Ministeren havde roser til Rådets anbefalinger, men 

så gerne at de inkluderede flere økonomiske konsekvensberegninger, da 

omkostningseffektivitet prioriteres. Ministeren udtrykte, han gerne vil deltage i et 

fremtidigt rådsmøde og drøfte regeringens planer med EE, herunder 

implementeringsstrategi for EED og EPBD. Sekretariatet og departementet 

koordinerer for at få dette plads.  

 

Opfølgning på anbefalinger om EE-informationsindsats 

Anbefalingerne er blevet modtaget af ministeren og der takkes for Rådets indspark. 

 

2. Anbefalinger til implementering af Energieffektiviseringsdirektivet 
Inden rådsmødet var der modtaget skriftlige kommentarer fra VELTEK, 

EjendomDanmark samt Green Power Denmark. Ved drøftelsen af skriftlige 

kommentarer og kommentarer fra tilstedeværende mødedeltagere blev følgende 

vedtaget:  

 

 I udarbejdelsen af disse anbefalinger er det ikke Rådet som skal komme med 

forslag til finansiering – det må være en politisk prioritering.  

 Det er vigtigt med en god og saglig vurdering – husk f.eks. arkitekturen og 

andre praktiske udfordringer.  

 Omkostningseffektivitet er et vigtigt fokusområde.  

 Kortlægningsbehov over investeringer giver mening.  

 Anbefalingerne vil blive gennemskrevet, så de står skarpere og gentagelser 

fjernes.  

 

Isak Dyrløv Klindt (KL) og Simon Horsholt (Landbrug & Fødevarer) havde 

indvendinger til indskrevne krav vedr. hhv. offentlige bygninger og erhverv. KL gjorde 

opmærksom på, at kommunerne skal have midler, hvis de skal gå forrest i en 

indsats. Landbrug & Fødevarer var bekymret for at en investeringspligt i EE ville 

ramme nogle virksomheder uhensigtsmæssigt. Umiddelbart blev en løsning ikke 

fundet ved rådsmødet, men arbejdsgruppen vil koordinere efterfølgende og forsøge at 

rette teksten til, så alle kan godkende indholdet. Alternativt må visse organisationer 

stå uden for dele af anbefalingerne.   
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Derudover blev følgende kommenteret og arbejdsgruppen vil forsøge at tage højde 

for dette i den sidste gennemskrivning af anbefalingerne: 

 

 Ift. økonomien så kunne det være gavnligt at få et overblik over arbejdets 

omfang, så prisen kendes. Derudover kunne der være ræson i at undersøge, 

hvor pengene potentielt kan komme fra. Hertil kommenterede Rasmus 

Tengvad, at en social klimafond fra EU vil have fokus på yde støtte til de 

sårbare grupper, der er hårdest ramt af nye tiltag.  

 Der vil blive brugt mere strøm som elektrificeringen af samfundet bliver mere 

udtalt, og det skal der tages hensyn til i anbefalingerne.  

Tovholderne, Anders Gerhard Jørgensen (SYNERGI) og Nethe Veje Laursen 

(CONCITO), vil efter mødet foresøge at indarbejde de modtagne kommentarer, så der 

findes en form for konsensus. Rådsmedlemmerne vil høre mere om processen for 

færdiggørelse af anbefalingerne kort tid efter dette rådsmøde.   

 

3. Et bredere fokus på EE – hvad skal fleksibilitet kunne i fremtiden?  
Punktet lå i forlængelse af Brian Vad Matthiesens oplæg ved rådsmødet d. 13. juni, 

da Rådet er i en proces med at fokusere bredere på energieffektivisering. Trygve 

Skjøtskift fra IBM Consulting Denmark holdt oplæg om behovet for 

forbrugsfleksibilitet, mulighederne med Flex Platformen samt barrierer der mødes i 

den nuværende markedsopbygning.  

 

Afslutningsvist drøftede REO muligheden for at starte en arbejdsgruppe, som vil 

arbejde videre med fleksibilitet. Rådsmedlemmerne vil høre mere om dette, når 

formanden har drøftet med det koordinerende udvalg.  

 

Mødedeltagere har efterfølgende fået tilsendt slides fra præsentationen samt guide 

fra Københavns Kommune om kommunens arbejde med fleksibel energioptimering.  

 

4. Status fra Energistyrelsen 
a) Åbning af varmepumpepuljen v/ kontorchef Vincent Rudnicki 

 12. september kan boligejere ansøge Energistyrelsens nye Varmepumpepulje 

om tilskud til konvertering til en varmepumpe. 

 Varmepumpepuljen udspringer af Energiaftalen fra 2018 og skal medvirke til 

at skabe besparelser i energiforbruget i helårsboliger, understøtte den grønne 

omstilling hos boligejere og derudover gavne forsyningssikkerheden i 

Danmark. 

 Man kan søge tilskud som privatperson, andelsboligforening, ejerforening i 

etageejendom, virksomhed, forening og selvejende institution. 

 I 2023 kan borgere få et ensartet tilskud fra Varmepumpepuljen til individuel 

varmeforsyning, uanset husets størrelse. Tilskuddet er på 17.000 kroner til luft 

til vand-varmepumper og 27.000 kroner til væske til vand-varmepumper 

(også kaldet jordvarme). 

 Der er afsat 236,1 millioner kroner til Varmepumpepuljen på finansloven 

gældende for 2023. 
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b) Kort status på EPBD v/ kontorchefer Vincent Rudnicki  

 

Slides med information er sendt til mødedeltagerne.  

 

c) Fokus på Energistyrelsens rolle ved REO-møder v/ kontorchef Vincent Rudnicki 

 

Vincent Rudnicki lagde op til drøftelse af Energistyrelsens og til dels 

departementets rolle ved REO-møderne. Følgende indspark og ønsker fra 

rådsmedlemmerne blev noteret: 

 

 Orientering om status på tilskudsordninger samt seneste nyt på EU-

dagsordenen er gode faste temaer.  

 Mere fokus på energiforbrugerens mulighed for at være en aktiv 

medspiller.  

 Energistyrelsen bør være opmærksomme på rådsmedlemmernes 

holdninger til diverse emner, hvor konkrete problemstillinger kan drøftes.  

 KEF-ministerens deltagelse ved et rådsmøde blev efterspurgt. Sekretariatet 

og departementet afsøger muligheder.  

 Overvej at inkludere andre relevante Bygningsreglementsmyndigheder i 

rådsmøder, da EU-direktiver kræver koordinering på tværs af 

ministerierne.  

 Håndtering af ”Energikrisen 2.0” – dvs. hvordan myndighederne vil 

forholde sig til den kommende vinter, hvor forsyningssituationen potentielt 

stadig er usikker sammenlignet med før krigen i Ukraine. REO har tidligere 

kommet med deres anbefalinger til, hvordan de mener, at 

informationsindsatsen om emnet bør gribes an. På ens.dk kan man 

løbende få et overblik over forsyningssitutationen.  

 

Energistyrelsen opfordrede afslutningsvist rådsmedlemmerne til at byde ind, hvis 

de mener, at styrelsen og/eller departementet skal orientere om et specifikt emne 

ifm. rådsmøderne.  

 

d) REO 2024-2026 

Sekretariatet og departementet vil i den kommende tid se på, hvordan 

forretningsordenen kan revideres for at være mere effektiv og aktuel vedr. 

sekretariatsarbejde og REO’s fremtidige indsatser. Derudover skal ministeren tage 

stilling til formandsposten, da nuværende formands kontrakt udløber d. 31. 

december 2023. Rådet vil selvfølgelig blive informeret om processen.  

 

5. Evt.   
 Dorte Nørregaard (Energiforum Danmark) gjorde opmærksom på, at hun 

deltager i en workshop d. 6. september 2023, hvor et anbefalingsnotat med 

relevans for Rådet bliver udarbejdet. Sekretariatet sørger for at sende notatet 

rundt, når det er færdigt.  

 Formanden gjorde opmærksom på, at visse af Rådets anbefalinger måske 

trænger til et genbesøg og en opdatering. Han opfordrede rådsmedlemmerne 

til at melde ind, hvis de fandt noget i tidligere anbefalinger, som ville være 

relevant at revidere. 
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